
Activitat científica 

Societat Catalana de Medicina de l'Esport 

L'Excellentíssim Sr. Joan Antoni Samaranch, nomenat Membre d'Honor de la Societat 

El proppassat dia 10 de juny, la Societat Catala
na de Medicina de TEsport, celebra Sessió Extraor
dinaria per nomenar al Sr. Joan Antoni Samaranch, 
President del Comité Internacional Olimpic, Mem
bre d'Honor de la Societat. La reunió fou presidida 
per l'homenatjat, acompanyat peí Sr. Josep Lluís 
Vilaseca, Secretan General de l'Esport de la Gene-
ralitat, el Dr. Ramón Trias, President del Collegi de 
Metges de Barcelona, el Dr. Marius Foz, President 
de l'Académia de Ciéncies Mediques i el Dr. Ra
món Balius, President de la Societat Catalana de 
Medicina de l'Esport. 

Inicia l'acte él Dr. Balius, que després d'esmentar 
els origens i evolució de la Medicina de l'Esport 
catalana, fins una actualitat certament esperanga-
dora, enumera somerament la tasca del President 
Samaranch en pro d'aquesta medicina. Assenyalá 
l'important treball de la Comissió Médica del CIO, 
esperonada de forma valent i decidida per Sama
ranch i recordé les moltes realitzacions aconsegui-
des a Catalunya i a Espanya en matéries de Medi
cina de l'Esport durant el temps en que aquest fou 
responsable de l'esport cátala i estatal. Acabé el 
seu parlament demanant-li acceptés el noména-
ment de Membre d'Honor de la Societat Catalana 
de Medicina de l'Esport. 

Després de rebre el corresponent titol i una placa 
commemorativa, el President Samaranch agraí la 
distinció i diserté sobre diferents aspectes de l'o-
limpisme. 

Es referí especialment al problema del doping i a 
la Iluita que el CIO manté des de fa uns anys per 
aconseguir que els Jocs siguin nets. Samaranch 
creu que "la batalla es guanyará", pero assenyalé 
que té un dubte, que li agradarla aclarir: saber 
exactament qué és doping. En aquest aspeóte llen-
pá un repte a la Societat Catalana de Medicina de 
l'Esport, perqué intenti trobar una definido válida i 
útil de doping. 

Després dedica uns comentaris ais recents Jocs 
de Calgary "possiblement els millors jocs d'hivern 
de tota la historia", resaltant l'extraordinária colla-
boració de milers de voluntaris. En relació ais Jocs 
de Seúl, fruit d'una decisió atrevida del CIÓ, es 
mostré optimista. Han acceptat la invitació 161 na-
cions de les 167 que pertanyen al moviment Olim
pio. Es dolgué que els grans perjudicats per les 
abséncies son els esportistes. Acabé dient que 
l'objectiu principal de l'esport és aconseguir la pau 
entre fots els pobles. 

A continuació s'obrí un ágil colloqui, en el qual 
van intervenir els Drs. Figueras, Naves, Navarro, 
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Balcells, Segura, Merino, Galilea i Gallano i els Srs. 
Vilaseca i Sánchez, amb interessants preguntes a 
les que el Sr. Samaranch dona amplia resposta. 

Acabat efcol-loqui, el Sr. Samaranch notifica ais 
presenté, que omplien la Sala d'Actes de l'Acadé-
mia, la mort del President Tarradelles peí qual va 
teñir un sentit record, demanant l'homenatge silen
cios deis assistents. 

L'acte acaba amb les paraules d'agraíment del 
Dr. Balius al President del CIO i amb el desig, que 
aquest dia sigui recordat, com aquell en qué va 
passar per les aules de l'Académia el Premi Nobel 
de la Pau d'enguany. 

Presentacíó del Ilibre "Biomecánica de 
Taparen locomotor aplicada al 
condicionament muscular" 

El dia 21 d'abril, va presentar-se al Museu i Cen
tre d'Estudis de l'Esport Melcior Colet, la doble 
versió, catalana i castellana, de l'obra italiana 
"Meccanica del' apparato locomotore applicata ai 
condizionamento muscolare", de la qual son autors 
Sergio Fucci i Mario Benigni. 

L'acte fou presidit, peí Sr. Joan Antoni Sama
ranch, President del Comité Internacional Olímpic, 
acompanyat, pels senyors Josep Lluis Vilaseca, 
Director General de l'Esport, Caries Ferrer Salat, 
President del Comité Olímpic Espanyol, Josep A. 
Dotu, Conseller Delegat d'Edicions Doyma i peí Dr. 
Ramón Balius, President de la Societat Catalana de 
Medicina de l'Esport. Aquest últim, explica ais 
nombrosos assistents les característiques de l'o
bra, que ve avalada peí Comité Olimpio Nacional 
Italia. Es tracta d'un Ilibre d'elegant disseny i pre
sentado, dedicat a l'estudi de la Biomecánica del 
gest esportiu, a través d'una visió essencialment 
dinámica i funcional de l'anatómia deTaparell loco
motor. L'edició ha estat possible grácies a l'esforp 
d'Edicions Doyma, al patrocini de la Direcció Gene
ral de l'Esport de la Generalitat i el bon treball deis 
tráductors, els joves doctors. Galilea Ballarini i Ba
lius Matas. 

A continuado, el Sr. Josep Lluis Vilaseca, autor 
del próleg de l'obra presentada, assenyalá que 
aquesta és una eina al servei de l'esport, indubta-
blement útil i necessáha en un país responsable 
ben aviat d'esdeveniments esportius del máxim ni-
vell. 
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Per últim, el President del Comité Internacional 
Olimpio, tanca l'acte, congratulant-se que aquesta 
presentado de les versions catalana i castellana 
d'una obra italiana, és exponent de l'estreta relació 
existent entre el nostre esport i l'italiá, del qual 
digué tenim molt que aprendre. 

Jornada d'informació per a metges, 
fisioterapeutes i técnics esportius 

Per contestar la pregunta, que és l'esport per a 
disminu'íts'?, la Societat Catalana de Medicina de 
l'Esport i la Federado Catalana d'Esports per a 
Minusválids, organitzaren amb la col.laboració de 
riNEF de Catalunya i l'Escola de Medicina de l'Edu-
cació Física, una Jornada d'informació per a met
ges, fisioterapeutes i técnics esportius. La Jornada 
sota el patrocini de la Direcció General de l'Esport 
de la Generalitat, es celebra el dissabte 21 de 
maig, amb un extraordinari nombre d'assistents, 
que omplien de gom a gom la Sala d'Actes de la 
Direcció General. 

El programa del mati s'iniciá amb la presentado 
de la jornada a carree del Dr. R. Balius, President 
de la Societat Catalana de Medicina de l'Esport, 
seguida de les intervencions del Dr. J.O. Martínez, 
metge de la Federado Catalana d'Esports per a 
Minusválids, sobre "L'esport per a dísminuíts fí-
sics", del Dr. R. Hernández, metge de la Federado 
Española de Deportes para Minusválidos, sobre 

« L'esport per a amputáis i "els altres"» i la Dra. B. 
López-Conde, metge de l'ONCE, sobre "Els invi-
dents i l'esport". 

La sessió de la tarda comengá amb unes exhíbi-
cíons de natació per a invidents i de básquet amb 
cadira de rodes. Després el Dr. M. Sarrias, Director 
de l'lnstitut Guttmann, parla sobre "L'esport per a 
paraplégics" i el Dr. R.Cruz, neuróleg de l'Hospital 
de la Valí d'Hebron, el Sr. J. Sola, de la Federado 
Catalana d'Esports per a Minusválids i el Sr. P. 
Ruiz, de riNEF de Lleida, sobre "Els paralítics cere-
brals i l'esport". El Sr. J. Paiau, President de la 
Federado Catalana d'Esport per a Minusválids es 
referí a les "Paraolimpiades" i en Taula Rodona en 
la que participa, amb d'altres deis anteriors po-
nents, el Sr. G. Cabezas, President de la Federado 
Española de Deportes para Minusválidos, de l'l-
SOD i de r ice, es discutí "El futur de l'esport per ais 
disminu'íts", en especial sobre els problemes que 
planteja la desitjada paraolimpíada de 1992 a Bar
celona. 

La cloenda va correr a carree deis Presidents de 
les entitats organizadores, presidíts peí Sr. F. Ri-
cart i Pidelaserra, cap del Serveí de Docencia i 
Investigado de la Direcció General de l'Esport. 

La Jornada, primera que s'organitzava al país 
sobre l'Esport deis Dísminuíts des de la vessant 
médica, fou un éxit, tant peí gran nombre de particí-
pants, pertanyents no solament a les professions 
convocades, sino a d'altres com psicólegs, mes-
tres, assistents socials, etc., com per la gran quali-
tat de les ponéncies. 
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